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Summarized Sworn Detainee Shltemcot 

The Personal Represent11tive made the following statement on he/ta/f of the Detainee, 
who was ptesellt for the proceedings. 

The fatwa \Vas one of the reasons I went to Afghanistan, but it was not the major reason. 
The fatwa was asking for help for Afghanistan, because it was an [slamic country. I went 
to help civilians, not to carry a weapon or fight. I only intended to be gone from my 
work at the Defense Department for one month. 

When I got there, I found everything did noLlook right, not organized, not civilized as it 
was described to us. 1 started to wake up and ask myself, what am I doing here? Strange 
things happened, people would hit me and call me Wahabi, Wahabi. The Afghan people 
do not like Wahabis and they are considered big enemies because their beliefs arc 
different. The Afghans hit women and claimed they were the Islamic Police. Anyone 
without a beard they \vould put in jail. They condoned drug use and even legalized it, 
e';en for students. 

r am a married man \\lth children. I am an only male child with two parents. My parents 
arc both in poor h~:allh. My children have health problems too. One has kidney problems 
and is in the hospital all the time and my daughter has a broken thigh. 

For those reasons I could not stay in Afghanistan any longer. I found myself in a big 
mistake. So 1 called an Afghani person who said he would help me get to Pakistan. 
From the first week I was there I knew it was a mistake. So 1 called this guy to help me 
get out. So, while I was there; I was unable to provide any help, I did not carry a weapon 
or intend to fight anyone. 

\Vhile in Saudi Arabia, r saw media presentations about Afghanistan, showing how things 
were. When I got there, things were totally different and \Vrong. So, I think this media 
was just to get Saudi money and contributions. 

The most important thing is that I had no intention to fight against the United States or 
any others. 

My falher is a General in the Saudi Anny and participated in the Gulf War with the 
Americans. America gave us big help~ otherv,:ise Saddam would have taken over Sandi 
Arabia. We are very grateful people and cannot do anything against the United State~. 

When 1 was captured, T talked to the interrogators. I told them that the problem the 
U-!litcd States has because of the 9111 attacks is so ovcn.vheJming. Becau.~e ofthal, I do 
not blame the United States for my capture; 1 see the reason for 1t. All th~ time r have 
been here I have been cooperative. I never had hatred in my heart or any violent 
behaviors. 
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Tile Detainee tlletl made the followillg statement. 

I \vould like to thank the members for allowing me to talk with yon and try to defend 
myself. / 

As far as my situation in Afghanistan, I went there only to see the country, not to fight. It 
was just to help the civilians thel'e. When I got to Afghanistan, {found out what I had 
heard was not the truth. I committed a big mistake against my country, my family, kids 
and parents. I tried to fix that mistake by trying ll) leave as quickly as 1 could. 
Circumstances were very hard, which made the situation worse. I was caught between a 
rock and a hard place and didn't know what to do. I was like someone in the waler, 
trying to get to the shore. 1 wanted to find a 'vay out of that mess. 

As far as being an enemy combatant: from the definition that was read to me, maybe in 
the beginning I was supporting the Tali ban's call for Muslims, just like any other 
Muslim. Once I got to Afghanistan, I found out it was not what I thought or '"'·hat they 
told me in Saudi Arabia. They said it was a Muslim country and \Ve should help these 
Muslim people, but it \'\o"llS to the contrary. I did not give them any assistance, 
whatsoever. 

The Tatiban was not a good country, and ifl were to go back to Saudj Arab1a, that's what 
I'd say. For me to be classified as an enemy combatant, I have not provided any ~upport 
to them whatsoever. ~aybe l did make a mistake by going over there. but I reali<.ed I 
made a mistake and was trying to correct it. J didn•t want to continue making the 
mistake. 

I was in Afghanistan when it got hit, and that was even more reason for me to leave the 
country. 

As far as my stay at the guesthouse, a taxi brought me there. The house belonged to the 
Taliban and the taxi driver told me the people '"ere Arabs and he took me inside. The 
Taliban people told the dliver to go back now that they had me. 

The house was free. I tried to see if I could fit in, but I did not feel right in that 
environment, so J started trying to tigure out the best way to get out of there. The 
uprising started in the country, and we were prevented from leaving the safehouse. They 
said it was too dangerous for the Arab people to go out. 

My p1·esence in that house docs not indicate that I support the Tali ban or their movement. 
If the President of the Tribunal went to Italy and stayed in a hotel, do we say that he is a 
Mafia member? We wouldn't say that and it's not true. We are the first people against 
the Mafia. The fact that I was in their house doesn't mean 1 helped them. 

My capture by the Pakistani police was a natural thing because I crossed the border. It 
was a v.Tong move, but I was trying to con·ect my first mistake of going to Afghanistan. 
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by trying to flee the country, even if it was illegal. I was captured by myself, not with a 
group of people. 

I did not support or help the Taliban. Initially I wanted to help the Muslims, but 
ever:-1hing was false. 

As far as my big mistake, three years of my life in this prison is more than sufltcient 
punishment for me. I hope that the President look:; al the hwnan side of my situation, as 
far as my family is concerned. My kids ask their mother, "where's my Dad, when is he 
coming back?" When the kids are attending weddings back home, they are asked by 
other kids, "where are your parents?" "Where i.~ your father?" I am fearful about what 
kind of mess, psychologically, that is going to be for the kids. My presence in the prison 
here has made me appreciate my kids and ho\v I should take care of them, whenever I 
leave this prison. 

I hope the President will remember my kid who has a kidney problem and to consider 
that \Vhen you are making your decision. 

Please excuse me for taking tou much of your time. 

Tribunal President: No apology necessary, we are here today focused on you. 

Personal Representative's Questions to Detainee 

Q: This is about taking the taxi to the house. When you got in the taxi, did you ask 
the taxi driver to take you to this house) or did he take you there because he knew 
that1s where other Arabs were? 

A: When ""'e went to the city, Hcrat, the taxi stopped at the Tali ban government 
omces. The taxi driver speaks the Afghani language and I don't understand it. 
The taxi driver said "Arab, Arab" \vhich was a signal to me that the people spoke 
Arabic. The taxi driver \vent into the Taliban office for a few minutes, came 
back, hopped in the taxi and drove me ~o the Arabic house. 

Tribunal Members Quesdons to Detainee 

Q: Prior to going to Afghanistan, you said you worked for the Saudi Defense 
Department? 

A: Yes, I \Va..<~ a civil person there. 

Q: What was yout position? 

A: Clerk. 
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Q: Yow· responsibilities were, what? 

A: When people would lry to join the Defense Department, I would take their name 
and compile a list of names of all people applying for jobs there. 

They have training for all the people, so r would sort them out, some in the Ah· 
Force, some in the Navy ... Air Defense. I would get the list of people that were 
supposed to join and I would take the applications and put the information on 
di fl"erent forms and submit to the different departments. 

Q: I low long have you had this posilit)n? 

A: Eight years. 

Q: Along the way, have you had any military service with the Saudi Armed Forces? 

A: No. 

Q: So, you've never received any military training? 

A: ~o, I did not. 

Q: Refe11ing to the fa twa issued by Sheik Hamoud, did you personally hear that or 
was it something you read in the paper or heard on television'? 

A: 1 found it t)n the internet. 

Q: What exactly did it say? 

A: I don't recall exactly. It said to help the Taliban because the Taliban was a 
Muslim country. That was not the major reason I went there. 

Q: I know, but I wanted to sec if you remembered if it said that a person should go 
there himse!f, a person should give money ... what kinds of things? 

A: To help the Taliban. religiously and financ~ally. 

Q: Was there any mention made of fighting against the Northern Alliance? 

A: It>s been tl"tree years and I do not recall. 

Q: You didn't go there with the intent to fight at an, right? 

A: Never. 
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Q: How did you know where to go in Afghanistan? Did you have help arranging 
your journey? 

A: When I decided to go to Afghanistan. there ,,·ere a lot of facilitators to help me 
go. There were so many Afghani people there, (so I thought) they could help. I 
wenl to the souk (marketplace or bazaar), and found an Afghani guy there and 
asked him how to get to Afghanistan from Saudi Arabia. He was an Afghan in 
Saudi Arabia, so I asked how he would go to Afghanistan. He said I could either 
go through Pakistan or Iran. I asked how to go through Iran. He said I should go 
to a city called Mashhad (Iran), and take a taxi to the Afghanistan border. Thafs 
the way I went. 

Q: Your original intent was only to be gone for 30 days? 

A: 1l was even le.ss than 30 days when you consider travel time. 

Q: Did you explain all this with your family and discuss this decision with them, or 
did you go without telling lhem w·hat you were doing? 

A: I never explained it to the family. Ilad I explained it to them, they would have 
refused the whole idea, so 1 hid the information from them. I wanted to do it on 
my ov.n. 

Q: You realized it was a particularly dangerous time to go to Afgha-nistan, correct? 

A: I knew that, but my religious feelings and commitments pushed me in that 
direction. 

Q: How long did it take to get from Saudi Arabia to the house in Herat? 

A: Oneday. 

Q: How long did you stay in the guesthouse? 

A: Approximately 25 days. 

Q: What are some of the things you did while you stayed there? 

A: The first week: I went back and forth to the souk, the market, to see what was 
going on and to get famiHar wilh the an::a. Afler lhat. they prevented us from 
leaving the house because the problems started. I v.-as like a prisoner in that 
house. I couldn't leave or do anything else. That's when I started to think about 
the best way to get out and leave the country. 
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Q: In exchange for you staying in the house for free, did the house manager give you 
responsibilities you:d be expected to perform? 

A: No, lhey never did. 

Q: I low many other people were guests in the house with you? 

A: lt varied rrom seven to nine people. Some would come and others would leave. 

Q: But there was a house manager there all the time? 

A: Yes, there was. 

Q: He did not ask the guests to assist with the duties of the house? 

A: No, an Afghani guy did the cooking and the clean up. It is a small house, and 
didn't need a lot of people to work there. 

Q: Did the house manager ask you to leave your passport, money and belongings 
there for safekeeping? 

A: 1 don't recall that, but it is impossible that 1•d give my passport and money to 
someone else. 

Q: So, you had it with yon at aU thnes then? 

A: Yes: I always had the passport and the money> and you have them in your 
possession now. 

Q: You were there for 25 days, the first week you were allowed to go to the market 
and after that you ~.:ouldn 't leave the house? 

A: That is true. 

Q: So, when you were a prisoner in the house, what did you do the rest of the time? 

A: There was nothing to do there. l was sleeping and when I wasn't sleeping, I \vas 
asking people how to get out so I could go back to Iran and my ... 

Q: Did you ever sec any Taiiban so]diers or weapons while you were at the house'? 

A: There were soldiers standing guard. 

Q: With weapons? 
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A: Yes. 

Q: To prevent you from leaving? 

A; I believe they were guarding the place so no one could get in. 

Q: lfthe presence of Arab people \VIIS a concern to them, why wouldn•t they try to 
gel you to leave instead of making you stay? 

A: To my hometown, or to a different country? 

Q: Away. 

A: Whoever escaped from that house, il is considered that they ran away from battle 
and that is a big issue that v.·1ll be punished. They have a fa twa stating that 
anyone who leaves that house is open for punishment, according to their beliefs 
and religion. That's why I never asked the Arabs how to get out; I asked the 
Afghani people [instead). 

Q: So~ leaving the house is Jike rum1ing away from the battle, but they did not ask 
any of you to fight for them? 

A: The manager told me to go and fight. There were other people coming into the 
house and the manager Wt)uld tell them to go fight. Some went out to fight, but r 
never did. 

Q: How did you fmally leave the house to start your journey toward Pakistan? 

A: There was an Afghani guy who came to the house and he spoke Arabic. I was 
kind of hesitant to ask him how to get out, but I finally decided it was the only 
way to find out how to get out, so l asked him. The Afghani brought another 
Afghani guy to help me out. The second Afghani guy is the person who took me 
on a very long trip to Pakistan. 

Q: Ho\v long did it take? 

A: It was very long. We stayed at one place for 17 days and we stayed at another 
place for 10 days. He was hiding llle wjth Afghani families. 

Q: Eventually, you crossed the border into Pakistan with your Afghani guides? 

A: He brought me to the border on a motorcycle. The guy with the motorcycle is the 
guy that took me to lhe bus station in Pakistan. 

Q: Was it at the bus station where the Pakistan authorities confronted you? 
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A: No, it wasn:t at the station, I already hopped on the bus and the bus took off. (It 
was) Past the second point ofinspection, about 50-60 kilometers. 

Q: You had your passp01t with you at the time? 

A: Yes. 

Q: Even though the Pakistani police saw you \Vith your passport, they arrested you 
anyway? 

A: Yes. 'ihcy wanted money. 

Q: If you had given them money, they would have let you go? 

A: I wouldn't know that. 

Q: They just wanted money for capturing you? 

A: That's what I meant. 

Q: They pnt you in a P<lkistan jail for a time? 

A: Yes. 

Q: Did any ~audi Ernba~sy representative come see you? 

A: Yes. 

Q: Did he make any offer to try to help you? 

A: He took my name, took off, and I never saw him after that. 

Q: How long were you in the Pakistan jail? 

A: Approximately one month. 

Q: The::n the Pakistanis turned yotl over to tl1c Americans? 

A: Yes, then they brought me over here. 

Q: At any time during your journey from Saudi Arabia to Afghanistan, did you ever 
come into contact with any people you learned to be al Qaida afl'iliates? 

A; I don' t believe so. 1 saw Arahs in thal house, but I don't know who they ~:tre. 

UNCLASSIFJED//FOUO 

!SNII339 
Enclo.~urc (3) 

Page 8 of14 

001652 



UNCLASSIFlED//FOUO 

Q: Is your father still a Gener.:ll in the Saudi Arabia military? 

A: He retired after the first Gulf War, in 1991. 

Q: Have you had any contact with him since your detainment? 

A: 'there have been a few lette1·s sent back and forth. 

Q: So, your father knows you~rc here? 

A: Yes, he docs. 

Q: You indicated that you did nol talk with your family before you went to 
Afghanistan because they would not like it. Why would you think it was such a 
good idea if you kne\v your l'amily would think it was such a bad idea? 

A: That'~ a mistake I've made. rm admitting my mistake. 

Q: Did you tel! them you were going to Afghanistan at aU? 

A: I told them I was going on vacation. My family is more civilized than the other 
Saudi Arabians, bnt they don't accept the fact that r want to go on my own. 
That's why I didn't tell them. 

Q: Your job paid you enough money that you'd have enough money to go for a 
month without any funds from anyone else? 

A: I was making about $2000 a month and thought that was enongh money. I live 
for free, in my own home and I don't pay taxes on the money, so it was enough 
money for me. 

Q: You mentioned that the house twned into a prison. 

A: Yes. 

Q: Was it turned into a prison by the Arabs or the Afghanis? 

A: It was similar to a prison. 

Q: I understand that. 

A: The uprising in Afghan1stan ... the manager of the house \Vas saying that the Arabs 
were the targets and we might be killed and then they'd have even more problems 
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and no one could leave the house unless they let them out. Because of that, I 
stayed in that house as a prisoner. 

Q: Have you seen your passport since you've been here? 

A: One time, about 2 - 2 'h years ago when I got to Cuba, one of the interrogators 
shmved me the passport. 

Q: How many times have you been interrogated? Many times? 

A: Many times. 

Q: Have you ever made statements to the intetTogaloTS that may not have been true, 
just so they'd go away? 

A: When they first captured me, I was very afraid and I may have lied then, but since 
then I've told only the truth. 

Q: Would that be statements made in Pakistan? 

A: Yes, only in Pakistan, the first time I met the interrogator. 

Q: lhc interrogator from the United States? 

A: Yes. 

Q: How about here in Cuba? 

A: I was telling the troth. 

Q: When you were not telling the truth, what kind ofthings would you say? 

A: I told them 1 never entered Afghanistan. l was under the 1mpression that anyone 
\Vho entered Afghanistan would be killed, and that's why I said I never entered 
Afghanh>tan. 

Q: Did you ever say you received any type of weapons training? 

A: No. 

Q: Did you ever say you \Vere near the front line, fighting? 

A: No. 
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Q: You mentioned lhat you 'lh-ent from Hcrat to Pakistan alone, but you said someone 
helped you. 

A: I v-,.-ent from Hcrat hy a hired, private taxi to Khost and stayed there for about 17 
days, from Khost to a city on the border, (Spin) Buldak. 

Tribunal President's Questions to Dctaioee 

Q; When you were planning to travel to Afghanistan, how Iong did you say you 
planned to stay in Afghanistan? 

A: About 30 days. 

Q: It would be counted as your vacation? 

A: Yes, I could kill two birds with one stone. It was like a vacation and I could offer 
my help. 

Q: You said you wanted to offer your help with rcligjous and financial means? 

/\: Only religious help, not financial. r did not have any money. 

Q: You took ho\v much money with you? 

A: $3200.00 

Q: You traveled in September? 

A: Yes. 

Q: What month did you cross the border from Afghanistan to Pakistan? 

A: December 5th or 61h. 

Q: But il was December? 

A: Yes. 

Q: While you were in Afghanistan. and before you started to be treated as a prisoner 
and unable to move about freely. how did you provide this religious help? 

A: I never did. The citcumstances did not permit me to do so. 1 was shocked by 
what 1 saw when l first got to Afghanistan. 1bcy were saying lhis was a Muslim 
State, but whal kind of Muslim state was it? For me, ir was sh~)Cking . 
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I \vas subjected to being hit and tortured by the Afghanis calling me the 
"Wahabi." I asked why l was being treated this vvay and ·was told that the 
Afghani people do not like the Arabs. That was one of the major reasons 1 
wanted to get out. 

Q: Why did you not leave immediately? 

A: I wanted to be 100% sure. 

Q: You wanted to get your teeth knocked out just to be sure? 

A: I had taken a long trip, and for me to go back without being sure? That doesn't 
make any sense to me. The circumstances were stronger. As soon as l got there, 
the idea of going home was present. I wanted to leave as quickly as I could. I 
was trying to see if things would change in the future. I stuck it out for a few days 
to see what would happen. 

Q: Do you recall observ1ng any tlghting or bombing? 

A: On my way,I noticed fighting going on. I didn•t see the fighting, but I saw some 
Afghani corpses on the road. Maybt! fighters or thieves killed these people to rob 
them afterwards. There was no security in that country. 

Q: As you were making your \vay to the Afghanistan/Pakistan border, who were you 
hiding from? 

A: The situation was so bad. People were kidnapping other people, people were 
killing other people, and you fear for your life. I was very fearful. Many times 1 
saw bodies where I was passing by. 

The thieves will kill you, take your car and money and just run away with it. 
During the time J stayed there, I \Vas so fearful for my life. 

Q: Why do you think the Arabs that were holding you in the safe house in Herat 
didn't take your passport? 

A: What do they need with my passport? 

Q: To help ensure that you would not leave. 

A: 1 do not know. 

Q: Did they take your money? 

A: No. 
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Q: How much money did you h..1.ve when you were captured in Pakistan? 

A: A little more than a thousand dollar.s. 

Q: What happened to the other $2000.00? Where did you spend it? 

A: I was paying for the taxicabs and T bought some stuff. I paid the Afghani guy 
$1000 to get me out of the COWl try. I had a little more than a thousand dollars and 
the Pakistan people took it. 

Tribunal Members Questions to Detain~c 

Q: You told your family that you \Vere going on vacation. Was it meant to be by 
yourself'? 

A: Just for myself. 

Q: Even though your parents were in poor health, and your children had health 
problems, this \\'aS accepted? 

A: rt was just a short period of time. 1 can go and do whatever I want to do. It's not 
like a year:s time, it was only one month. 

Q: Where did you tell them you were going to go? 

A: Indonesia. 

Q: When you were traveling to Pakistan and left the house, did anyone offer you a 
weapon, since it was so dangerous out there? 

A: No one offered any weapons. 

Q: So, you didn't have one in Afghanistan? Did you have~ weapon when you \Vere 
captured in Pakistan? 

A: No. 

Tribunal President's 011estions to Detainee 

Q: Do you have anything else you'd like to say to this tribunal? 

A: You should understaud the Saudis' culture. The government does certain things 
that the public does not even understand. The elderly and the religious people do 
the same thing. 
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The \Vay Saudi Arabia looked at Afghanistan, no one understands what is going 
on between the two countrie~. Saudi Arabia is aware of and recognizes the 
Taliban~ even though they recognize that the Talibau protects Usama Bin laden. 

J don't believe the religious people or the fatwa anymore. The publ1c is not aware 
of whafs going on, neither is the media. People are confused by the nevv-s and the 
relationship between Saudi Arabia and Afghanistan, and the public is also a 
victim. 

Q: I agree to try to understand the different cultures and will continue to as we carry 
out our responsibilities on this Tribunal. Thank you for your testimony. 

AUTHENTICATION 

l certify the material contained in this transcript is a true and accurate summary of the 
testimony given during the proceedjngs. 

Colonel, U.S. Marine Corps 
Tribunal President 
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When ask~d by the Tribunal President if the detainee understood the CSR T process> the 
Detaint:e answered, ''Yes.;> 

Detainee: If I didn't attend the session, how would you know that the accusations made 
against me are true? 

Triburml President: We would use the evidence provided to us, if you were not here. 

Detainee: That means I have to defend myself. 

Tribunal President: You have that privilege here. 

Deta]nee: I am not going to cause trouble I am here to de!end myselC 
[Translator stated the Detainee was referring to the comment he \vould be removed if he 
\Vcrc disorderly during the proceedings.] 

When asked by the Tribunal President if the detainee had any questions concerning the 
Tribunal process> the Detainee answered: 

Please forgive me tor asking but I have seen courts aU over the \Vorld and l have never 
seen one were there are handcuff.~. 

Tribunal President: l understand. If you haYe questions about this Tribunal at anytime, 
please ask. 

Detainee: Is this an American Tribunal or an International Tribunal? 

Tribunal Pre~ident: This is an American Tribunal. 

Detainee~ This is the first time I have been in front of a Tribunal, maybe you knO\v if you 
can keep the handcuffs during the Tribunal'! 

Tribunal President: This is a military administrative process. Tt is not a civil judge conrl 
process. 

Detainee: I asked this question for myself to understand if American courts use 
handcuffs. 

Tribunal President This is a military process and procedure that we are following for 
eve1·yonc. That is our system here today. 

Detainee: No problem, please forgive me. Thank you. 

Tribunal President: You may ask. any question about this Tribunal at any time. 
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Detainee: Thank you. 

Summari:ted s~·orn Detainee Statement 

LWhen asked if the Detainee wanted to take the Oath, the Detainee stated, "Yes, but our 
Oath is religious Oath, not a legal Oath." 

The Detainee provided the following statement after electing to be sworn: 

Personal Representative to Detainee: The first piece of evidence states you are a member 
of al Qaida because you contacted al Qaida leader Abdul Haq, upon arrival in Istanbul, 
Turkey in April of2001. 

Detainee: I am not a member of al Qaida. ~'hat proof did you base this on? 

Personal Representative to Detainee: The four statements of the Unclassified Summary 
support the accusation that you arc a member of al Qaida. 

Detainee: I did get jn touch with Abdul Haq, but his name is Jamaldi l3oudraa. My 
intention when I left Algeria was to go to Gennany. When I got to Istanbul, Turkey, the 
only way I had to contact him '-Vas by a cell phone nwnber. This cell phone number was 
listed in Georgia, but I didn't know that. l thought he was in Germany. When I iirst 
talked to him: 1 asked him if he was in Gennany and he told me he was in Georgia. I 
asked him which Georgia was he talking about? The only Georgia I know is jn the 
United States. He told me it was the Georgia that \V"clS part of tile former Soviet Union. I 
said I thought I lr\oas going to Europe. He told me I could come to Georgia. I applied for 
my Visa and eighteen days later, I went to Georgia. 

After 1 got to Georgia, I went to a village where there were several refugee camps with 
Chechnya refugees and Chechnya fighters. rr you would like, I can clarify more. 

TribuMI President: The panel will ask questions after your statement. 

Personal Representative t.o Detah1ee: You traveled from Istanbul Turkey to the Republic 
of Georgia in 2001. You talked about this a little bit already. 

Detainee: I don't have anything else to add. If you have questions later, I agree to 
answer them. 

Personal Representative to Dctainee: You first met the a! Qaida leader, Alllaq, in 
Algeria in 1992. 

Detainee: He L<i my friend. f've have known him longer than 1992. 1 have known him 
since 1 was two years old. My friend lei\ Algeria for Gennany because of all the 
problem.<; in Algeria with the militia and ten·orist. He wa~ afraid he might get kiUcd. 
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1n 1992, Abdul Haq wasn't an extremist or a:n educated Muslim. He didn't even pray. 

Personal Representative to Detainee: Anal Qaida leader said he knew you at a terrorist 
training camp ;n Georgia. 

Dttainee: Who is this person who said he knew me at this training camp? Is he Arab, 
Caucasian, European? I want to know. 

Tribunal President: The only information we have is lhat he is a leader. This Tribunal 
doesn't have his name. It is not available to you in the w1classified. 

Detainee: The place l went in Georgia had several villages. There was quite a bit of 
distance bet\veen each village. These villages were full of refugee camps with women 
and children. These are Georgian camps, not Chechnya training camps. It is impossible 
for Georgia to allow Chechnya to have training camps in their territory. The Georgian 
government is Christian. In Georgia, ii!iteraey exists in the camps and they are 
dangerous. There are several checkpoints and several problems. 

Personal Representative to Detainee: Are there any broad statements you would like to 
make about the allegation regarding the evidence you are a member of al Qaida or 
associated with al Qaida? 

Detainee: Yes. First, this Tribunal has said I am an enemy combatant against the United 
States. From a hypothetical standpoint, let's say I am an enemy combatant against the 
United Stales. In Georgia, 1 saw Americans CIA agents taking pictures. I can describe 
the cars they were driving around in. 

Tribunal President: Whose cars? Can you describe them? I don't know who they are? 

Detainee: The CIA. 

[Detainee continues statement:] 

1 can describe the cars because 1 knew they were coming to take pictures of Arabs in the 
village. Because I am an Arab, l was afraid. Maybe they thought I was one of them? 
America wanted to capture Arabs because of the harm done to the United States. If you 
are saying I am an enemy combatant against the United States, there w·ere several 
Kalashnikovs in the village and I could have gotten a weapon and shot them (CIA). I 
have seen several Americans in Italy, Morocco, Algeria~ France, Gennany, and Istanbul. 
Why didn't I kiillhern there? 

You say Abdul Ilaq is anal Qaida member. How would I know ifhe was? All I know is 
he was my ftiend. I am not aware of what he has done in the past. Ifi am an enemy 
combatant of the United States, why did lhey capture me five to six months after the l l 
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September incident? If I were an enemy combatant as you say: I would have tried to get 
close•· to Afghanistan to fight 

The Americans didn't capture me. The Mafia captured me. They sold me to the 
Americans. 

Summad~cd Answers in Response to Questions bv the Tribumd Members 

Q. What was the purpose of your travel when you left Algeria to go to Ge1many? 

A. There were several prohlems in Algel'ia. The young aU wanted to get out of Algeria 
and find work elsewhere, since we didn't have any rights in Algeria. 

Q. So, you went looking for a job? 

A. Yes. I ,,,.ent for work and to apply for refugee status. 

Q. When you got to Turkey and you found out this friend was not in Germany, why 
didn't Y('ujust go to Germany without your friend? 

A. I couldn>t go directly from Algeria to Genuany because they don't issue Visas. When 
I went to Istanbul> Turkey my friend Wi!S supposed to be in Germany. He was going to 
help me obtain a V1sa. When I found out he vvas in Georgia, he said he would help me 
get a Visa for Georgia. 

Q. Have you attended any lype of military training camps outside of Algeria? 

A. No. 

Q. The person the government is calling Abdul Haq has been your friend since before 
1992? 

A. I have known him for a long time. We lived two neighborhoods apart. 

Q. Al some point, Abdul Haq moved to Germany? 

A. lIe left in 1992. 

Q. Somehow you got in contact with him. You \Vere going to move to Germany and he 
was going to help you get set up with a job? 

A. Abdul Haq f-led Algeria because of all the killings and problems in 1992. He stayed 
in Germany ior seven years before returning to Algeria in 1999. We saw each other at a 
resta.urctnt and we sat and visited. 1 asked if he had taken care of his paperwork for 
Germany? He told me not really he h.ad jttsl returned to visit his family. He •vas 
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planning on returning to Germany to complete the paperwork. lie left Algeria in 1999, 
because there were still problems and killings by extremists. He told me ifl wanted to go 
to Germany, he would try and help me. Shortly after that, l got in touch with his younger 
brother who gave me the cell phone number. There wasn't any place thal would give 
Algerians Visas to a European country~ except Turkey. It is also easy to get to European 
countries from Turkey. 1 went to the Turkish Consular and got the Visa. 

Q. How did you finance your trip from Algeria to Turkey? 

A. I had money. I was a businessman. 

Q. What was your trade? 

A. I usc to \vork 1n European clothing, jeans, suits, clothes, sneakers, and watches. 

Q. You were in sales? 

A. Yes. I also worked in the sea. 

Q. Fishing? 

A. Yes. 

Q. You wanted to leave Algeria to escape the troubles there? So, it didn•t really matter 
where you ended up as long as you were out of Algeria? 

A. Yes, the most important thing was leaving Algeria. I left Algeria. Then I wound up in 
Cuba. 

Q. In the Republic of Georgia, what did you do when you met your friend again? What 
work did you do? 

A . Kot much. I went to the mosque to pray and helped teach the Chechnya boys (the 
k1d~ of the Chcchnya resistance) and several other refugee children. 

Q. The dates in 2001, ·when you arrived in Georgia and \vhen you were captured by the 
Mafia do you have the approximate times (dates and months)? When did you arrive in 
Georgia, and when you get picked up? 

A. I entered Georgja in April 2001. I \Vas captured on 28 April 2002. It is hard to forget 
the dates of your troubles. 

Q. Can you describe the Mafia that captured you in more detail? 

A. I can tell you when they captured me. 
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Q. I would like to knmv who, were they Georgians, Chechnya's. were they Russians, do 
you have any idea who they were? 

A. I wa.s asked this question by the interrogators and I didn't want to answer it. I will 
an~wer for the Tribunal because it is d1fferent The interrogator is a dangerous person. 
When I was first captured, a car came around and the people inside were talking Russian 
and Georgian. I aLso heard a little Chechnya. We were delivered to another group who 
spoke ped'e~.:t Russian. They sold us to the dogs. The Americans came two days later 
wilh a brief case full of money. They took us to a forest, then a private plane to Kabul, 
Afghanistan. 

Q. Who wa~ with you \vhen you were captured'? 

/\.. There was four of us. Myself, my friend Abdal Haq, a Yemeni guy name Zackria, 
and a Chechnya driver, who was killed. 

Q. The Mafia killed him? 

A. Yes. 

Q. Do you know why the Malia came after you? 

/\.. It'~ obvious. They knew Americans were looking for Arabs, so they captured Arabs 
and sold them. Just like when someone catches a fish and sells it. 

Q. You don't think the Americans were looking for you in patticular; they were looking 
for any Arabs that might have been in Georgia at the time? 

A. They liked quantity, yes. At that place, ther:e wus a Chechnya resistance. The;· 
figured there had to be tcrmrists with the Chechnya resistance. Inside Chechnya territory 
thel'e arc Arabs. 

Q. Why do you think the Americans cared about the Chcchnya resistance? Why didn't 
they just give you to Russia? 

A. America wasn't just interested in the Chechnya resistance. They were iuterested in 
places all over the world. Any place where problems exist, the united States is 
intcre~ted. 

Q. \\'hen y(lU \Vere working in Georgia at the mosque, what were you doing? Teaching 
the Kl)ran to the children? What V\'"8S your function? 

A. I taughl them Arabic and the Koran. 
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(When the Tribunal President asked the Detainee i fhe had any other evidence to present 
to the Tribunal, the Detainee asked like what?] 

Tribunal President: Papers, more statements anything you want to present to us to 
consider. 

Detainee: You ask me questions, but I cannot prove it to you. You asked ifl had any 
witnesses who could help prove my innocence. I can't bring witnesses here. I was 1n 
Georgia and they can:t provide an}1hing becau.~e they don:t know me wel1 enough. If 
they did provide information, they would be lying because they don't know me. If you 
ask my family in Algeria they well tell you I am innocent, but if you ask why I went to 
Georgia, they won't kno\v. Therefore, I really don't need their testimony. You need 
certain proof. 

Tribunal Presidtmt: That would be helpful to this TribunaL 

Detainee: Yes of course that would help, but I can't give you anything else. Ifyou want 
to ask me questions, please do so. In regards to the al Qaida issue, before the 11 
September incident and before I was captured by the United States Abudnla Haq \Vac; not 
al Qaida, Let's suppose my friend \'v-as a member ofal Qaida, I didn't know, and what 
docs it have to do with me? 

Tribunal member: I understand. I \vant to give you an opportunity to state on the record 
what you arc. 

Q. Are you a member of al Qaida? 

A. No. 

Q. Arc you a member of the Armed Islamic Group from Algeria? 

A. To provide you with new information, I was in prison in Algeria. 

Q. For what? 

A. I was a member of an organization cal1ed Jel1a Ettablee. We went places and 
preached the Koran. 

[A Tribunal member requesled clarification on the name ofthe group.] 

Detainee continued statement: They had investigated us. and as you are aware: there 
wert several problems in Algeria at that time. 

Q. Are you a member of any leTTorist organization? 
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A. They arc not an organization. 

Q. The only organization you are a member of is Jamal al Tabliq? 

A. This was not really an organization. There wasn't any structure. It is open to 
volunteers who want to teach others about Islnm. That is all it is. If you say God is only 
God (inaudible). 

Q. How long have you been associated with lhis group? 

A. I was involved occasionally, here and there. 

LWhen the Tribunal President concluded the Tribunal, lhe Detainee asked if the classified 
information existed, the Tribunal President replied they would be provided the 
information later.] 

Detainee: I just want to defend myself. 

Tribunal President: I understand. 

[When the Tribunal President explajned to the Uctainee that if he was classified as a non­
enemy combatant he would be returned to his country, the Detainee responded he didn't 
want to go back to Algeria. J 

Detainee: You didn't capture me in Algeria. 

Tribunal member: we·ve had this question before. Our Department of State works ont 
where you would be sent back. lhis Tribunal doesn't have any control over that. 

Detainee: Thank yon. 

(When the Tribunal President explained to the Detainee the Administrative Review 
Board process, the Detainee asked if it was a Tribunal or with interrogators? The 
Tribunal President explained it was a different board.] 
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AUTHENTICATION 

I certify the material contained in this transcript is a true and accurate summary of the 
testimony given during the proceedings. 

Tribunal President 
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Summarized Detainee's Swilrn Stntcmcnt 

J'he Trihm1u/ Presitlent read the Hearillg ltt.~ttuctirms t() tlze Detainee tmd confirmetl 
tlurt the Detair1ee muterstoofl ami lraclno questions. 

T/1e Personal Rep1·esentutive presented tlte Detainee Election Form (Exhibit D-A) to tile 
Tribunal. 

The Re"order pres en tell the U11classijietl Smnnmry of Evidence (Exhibit R-1) to the 
Tribunal. 

TJ1e Recorder pre.wmted Exhibits R-1 tlmt Rw2 into evide11ce ami gave a brief description 
of the c:ot~tents of the Vuclassijied Summary of Evidence (Exhibit R-1). 

The Recorder confirmed tlwt he fwd no further unclassified evillence or witllesses and 
requested a clowul Tribullul sessio11 to wesent classified evidence. 

Tire Tribmml Presidem, rejerring to tile Detaihee Electi()u Form, made the following 
statement: 

Tribunal President: I sec by the Detainee Election Form thal you have elected lo 
participate today as cvtdcnccd by your being here. l also see that you had asked for some 
witnesses; I actually see <l total of seven witnesses that you originally requested. The first 
step I'll talk ~bout are the witnesses that arc available locally, and you had asked for three: 
Haji Nairn Kuchai, Haji Nazra1, Akhtar Mohammed. As such> we allowed for two of those 
witnesses to testtfy for you and the Personal Representative ,,.ill provide that testimony 
later in a \\oTittcn format. The other four \.Vitnesses were what we consider off-island 
witnesses. The lirsl one you asked for was Commander Sakhi. Then there were three 
others in which their testimony appeared to be duplicative in nature. 1 said you could 
choose one ofrhem. You picked for u<o to contact Hazrat Mujadidi. Based on this request 
and 1l1e appearance that th~ir t~<>timony would in fact bt: relevanllo your case) we 
requested that the Department of Stat~ on the 26111 of November to contact this witness. 
Then they also had rried two folio\\'-up rc·qucsts on the 10111 of December and the I ih. of 
December. To date. the Department l)fShtte has indicated that lhey have had no response 
back from the foreign Ctllhassy. As such J have detennined that based on the atlempt to 
locate and the lack of response. Lhis witness is not reasonably available at this time. I will 
tell you, that if their testimony does in fact become available at a later time the Tribunal 
will consider ,.., .. h~thl!r to re-open your case or not. Commander Chaman you may now 
present any eviden(.:e you have to the Tribunal and you have the assistance of your 
Personal R~pr~.sentative in doing so. Do you wish to present information at this time and 
\vould you like to make your s1atemem under oath? 

Detainee: Yes. 

Tribunal President: Recorder would you please administer the oath? 
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Detainee: Should I stand up'? 

Tribunal President No, you can remain seated. 

The Reconler £tdmini.s·terf!tf tile Muslim oath to the Detainee. 

Detainee: Nothing else but the truth. 

The Trihumd President opened tile Tribunfll to tire Detainee to make !tis statement. 

(The Detainee choose to malw mr oru/ Jfttlement iustead of answering the allegations) 

3.a. The derainee is associot~d with a! Qaida. the Taliban and their associated forces: 

3.a. 1. Wh~n captured, the derainee posse.tsed currenf inlimate knowledge of the logisiical, 
financial, and operarional srructure qf ''' Qc1ida. the Taliban and their associatedjorces. 

3.a.2. The detainee atlended (l meeling of/hen current al Qaida, Taliban, and Hezb-1 
Islami GulbNddin (JIJG) operatives hrdd iTl PesheH•ar, Pakistan. 

3.a.3. When captured, the derainee posse.rsed currenf intimate knowledge of the 1-iiG 
command inner circle. This knnwl<:d~e indud<~.>· its structure, membership, and hierarchy 
of influence. 

3.a.4. Wh~n captured, the detainee possessed knowledge of current HIG plans to auack 
U.S. Forces stationed in /V~hcmistan. 

3.b. The detainee engaged in host ililitts against the United States or it's coctlition partners. 

3.h.l. The detaine~ c:ollecled imelligence ro facilirate a planned attack on coalition 
imeresls in hue 2002 and early 2003. 

Detainee: When the Russians came tn Afghanistan they born bed our district. A lot of 
them died and the rc;;;t of Lhem, every sing]<:! person, became u refugee and passed on to 
become seven di1fcrent groups and started the war against the Russiro1s. I joined the 
Mujahidin Mohammed 1\flbi group. The name of the group is Harakat-c-lslami. I came to 
Afghanistan to stop the war against Russia. After a long struggle, the Russians 
d1sappeare<i. The last president supported by the Ru$sians, Najibullah's government, was 
finished and our leader \1ohammt!d Nabi talked to everyone a said that the war is over, 
everybody shOttld go home and Mr. IIazrat~Sebqatullah Mujadidi became ow· president. 
After the war r bought a store to sell clothes, men's clothes, cotton and other material. l 
started to get busy with this. After three years of doing my own business at the store, 1 left 
to Afghanistan and stayed for six months \>..'ith OuJbudin Hiknlatyar. At that time Gulbudin 
Hikrnalyar, President Rabru1i, and Cornmttnder Masood were in a big civil war against each 
other. Six months lnter. I left Gulbudin Hikmatvar and I went to Ahmad Shah Masood. 
After a while they cam~ and made peace togelh~r and Mr. Rabani had become our 
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President and Gulbudin Hikmatvar became the Vice President. Then I Iefl rnv home ' . 
district and stayed there. Then the Taliban came and started to fight against us and our 
district. Later on I left my di~trict 'md \vent to Kabul because I didn't have the weapons to 
fight against them (Taliban). Three days later they gathered ten of my friends and took 
them to a room, much like this one, and lined them up and shot them from close range. 
After the incident the people oftl1e district went to the Taliban and asked for the bodies to 
be returned so they can be put to rest in their own traditional and religious manner, but the 
Ta!iban denied the rl!qu~~t. They did not retum the bodies to them; they just dug a big hole 
300 meters away from the district and they put all of them together and buried them in it; 
they are still there. When they (Talihan) went t<.) capture Kabul they announced everything 
that belonged to Commander Chaman would now belong to the government and nobody's 
allowed to touch it They Look everything from my office and everything from me. Before 
they came to captur(! us Lhey snjd I bought a lot of concrete and help to build my own 
house. The Taliban look <lil the equipment; all the cement, wood and other things and 
instead th~y u~~d it to fix the district and districl manager took the rest to his home. When 
President Karzai's government came into pO\vcr I returned to the district and built separate 
graves (headstones) for tb~m and bm·ied th~\Tl. If you go back to the district right now all 
of the equipment and th~ W<lOd and cement that I mentioned are still there as my evidence. 
When they ~.:aplured Kabul, everybody escaped to Panjshir (ph) and Mazar-e-Sharif. I 
went to Mcrtar-e-Sharif. 1 was in Ma£.ar-e-Sharif for six months and Ahmad Shah M.asood 
'"'"sin Kundoz province. I used lo visit him in Kundoz. When f was coming back, 
Gulbudin Hikmatyar and his pt:oplc: \\'ere in Baghlan (ph) and when r was coming hack 
they had trapped m(!, they Lried to <tssassinnte us and they killed two of my guys. When 1 
got back tn :viazar-~-Sharif, there were planes that belonged to General Dosturn that Hew· 
between th~re (Ma:r.ar-e·Sharif) end Pakistnn. I took one of the planes and went to visit my 
family in Pakistan. When I got to Pakistan, the Pakistani government authority did not 
allow me to get off the plane and they told me that I couldn't go home. I returned to 
Mazar-e-Sharif in the same plane. Three months later, during Taliban's government, I went 
back to Pakistan hiding through the mountains. \Vhcn l went home I was hiding there for a 
year and couldn't gl) anyv ... ·here bec~tuse ol' the scare of the Taliban. After one year I 
reopened my ov-m store, my own bllsiness t\ga)n. After three y~ar.f) Ahmad Shah Mac;ood 
sent me his repr~St!nt<tti vc or hi:> comnumder asking me to come to Panjshir in the name of 
Haj i Shah Agha. I spt:nt seven days with Jv·fasood in Panjshir. He told me to go to 
~uzaffar A had (ph) in Pukistan to meet with a person whose name was Stanei (ph) 
accompanied by one ofMasood's commanders. Stanci sent me to meet another man 
named Commander Mazbut (ph) in Kashmir. Stanci and I went back to Muzaffar Abad 
and we found Commander Masood. Then I took Stanei to Commander Mazbut (ph) and 1 
don't know about the other details because that "vas between Commander Mazbut (ph) and 
Stanei. 1 told Mazbut (ph) that Stanci is Masoods guy. Then everything was between the 
two of them, I did my part. After three ycurs v·:hilc 1 was running my store the Taliban was 
linished when Americans came there and President Rabani came back into power. When 
President Rnbani came into pO\:vcr his Chief of lntelligencc service, Mr. Engineer Arif 
(ph), who is from Panjshir and is still in power, sent Haji Shah Agha to meet me and bring 
me back to KabuJ, Afghanistan. Abrnad Shah Masooc\ had already been killed when the 
Americans came. \~,..hen I came to Kahn!, the Chief of Intelligence asked me to come and 
work with him to find om about the whereabouts ofTaliban commanders. The Taliban 
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were at that timG running away lO\,:ards Pakistan. I told tl1em that I did not know a lot of 
people. How would l work for you because I cannot read and write? They told me 
wherever J go Haji Shah Agha will always be \Vith me and he will help me read and write. 
After that Haji Shah Agha and I went to Pakistan to look for Taliban high ranking or 
Taliban members or Tali ban commanders and we would get the infonnation and then give 
it to the Kabul government Because I wa~ not by myself, everywhere I went Haji Shah 
Agha was always with me and we were looking for information about Gulbudin 
Hekmatyar ami high-ranking members ofTaliban and went back to Kabul and gave the 
inlorrnation to Engineer Arif. After that, Mr. Karzai became the president. When 
President Karzai was in office the American anc.lthe American coalit1on and the United 
Nation forces were all placed in Kabul and I thQught now the Northern Alliance and the 
Taliban would slO\vly, slowly disappear and peace would come to Afghanistan because of 
international forces. I went to Pllkistan to bring my own kids and my only family back to 
Kabul, Afghanistan. ThAt was the reason and that was my main goal to send my kids back 
to school and stay in our own country instead (ll" a few days here and a few days there and 
have relaxation and be l:l)mfortable [n our own home at peace. I also worked with 
President Karzai 's government and that was our job to go around the country to get 
information about the Tali ban. Engineer A ri r "vas !>till the Chief of Intelligence and I still 
had Haji Shah Agha with me all the time lt) gather information about the TaJiban. One of 
the things that the Engineer Arif told us to do was to go to Mu1:afiar Abad, Pakistan and 
bring him a picture ()l"CQmmander Mazbu! (ph) and so we r.lir.l. We rnade these trips once 
a month or one and a lu1lf months and I nm my own business buying used cars and selljng 
them back to make some profit and bny some houses to be remodeled. Then the 
Americans were fixing ~llis place. They were bringing these metals from Hcrat. They had 
this translat~1r with th~m numed Yaqub (.T'li,:Ob) und r S<tW the contract with them to find 
and bring the equipmen~ ti·om Herat to Kabul. 1 found them or I brought the equipment 
from Herat Province ro Kabul. The lingui:o;l Yaqub told me the American representative 
wanted to rneet Mr. Ba~'>ir. Mr. Bassir was a central commander of Kabul, working for the 
Karzai government. I went to l\tfr. R<!Ssir and got an appointment with him and told him 
that the Ameri~.:<ln c~)mpnny president \.vanted to tneet with him. I told the linguist Yaqub 
that I got <1n appointment with Bassir and you gnys can go anytime to meet him. The 
linguist told me the American said that I cotJld go ifl wanted to join them and meet Bassir. 
Also there was also another gentleman his name was Mustafa; he was a driver for the 
Americans. l mer Mustafa at that lime. Y1ustnl~l told me a\vhile later that the Americans 
had brought all the ~q~1ipm~nl here. make rne a partner. T told him T couldn't make him a 
partner in this and that he couldn't go back and forth to IIerat. This is not a job for you. 
He warned me if d[dn't make him a partner that he knew these Americans, he worked with 
them> he'll make pn>hlcms lor me. Aller ,,while, I had a small car and l think that the 
gentleman asking m~ fur partnership delibcralcly ca1.1~ed an accident with my car; he 
almost destroyed my car. Then I fuund Must<d~l and I asked him why did he hit my car 
and he repli~d thaL he \Vlmld come this allernoon 'mc.l he will pay for the damages. He 
would pay fbr ttll oftht: damage he did to my C<lr. I was k1<Jking for h1m and he 
disappeared, he didn't show up thut day and he disappeared ior almost three or four 
months. I asked this nwn Mr. Yaqub where Mustafcl was and he didn't know either. 
Engineer Arlf asked 1ne to come to his office nt that time. He showed me a picture and I 
fo und a pic1me Mustafa. t:::ngineer Ariftold m0 if you ask for something from Mustafa we 
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would put you in jail. I said that I did1t 't <\sk for anything, Mustafa created an accident and 
hit my car. I asked for the damage ~m<.l he $aid yes he has to pay you, when we find 
Mustafa we will make ~ure what happened. After six days nobody showed up, 1 didn't see 
Mustafa~ I didn't see anybody after six days th~y turned rne over to America. F~om that 
point r became a detainee in the hands of Amcrici.lns. When I was detained in Bagram the 
interrogator told me that he \vas going to conf]·ont me with Mustafa. I said okay and they 
brought Mustafa into the room. Muslafa said not a word~ he v..-as just quiet and didn't say a 
word. Then l was transferred here and the interrogator told me that they brought Mustafa 
aJso) we will need you face to fac(: and I said go ahead. When confronted by Mustafa, he 
told the inle!Togator that h~ lied. Mlt:;tafa \V<ts \,.·ork ing in Kabul in the American office; I 
think he had stolen a computer from !l'te American office. When they interrogated him and 
asked him a question, lh~;:y told me tbat 'tvtustafa bad disappeared and that was the reason I 
was lying about him because the Am~rican told me that in Kabul if you found one person 
who stoJe a comput~r or ~omcthing happen~tl w a computer they will let you go and he 
apparently lied about me. Why wo~tld 1 lie about him? The reason that Mustafa says when 
the American asked me or showed me a person or find some person we will let you go. 
Mustafa said l thought r W()lLld chose him because he is a person in the Karzai government, 
America will not take him, imprison him, or detain him, that was the reason I gave his 
name because he knew I \Vorked for the Karzai government. When I find him, they wiU let 
me go maybe; America will not arrest him. Slill at that time Mr. Karzai was in power but 
there were two g.ovcrnnH:nts over there. \h. Karzat \.VUS unly president by name. The 
whole strucmre of the g<1vcrnment was run by Panjshiris of the Northern Alliance. First 
the Panjshiris or Northern Alliance did not \Vttnt any Pashtuns in Kabul to back Karzai. 
They didn't want Karzai to become powerful. Every Pashtun you find in Kabul they wiJI 
make problems for them, m~tke alleg<llions. and turn into Americans. One of mine did the 
same thing, they w~nt somewhere with i'.·1ustafa and turned against me and put forth wrong 
allegations, 1 lhink that was the only reason to turn me into America and bring me here for 
no n~a.'>on . J'm innocent. My word is tl'ue and the real enemy is the Taliban. The Taliban 
took my home a\vay and took my ovm equipment and sold it to the district office. The 
Taliban killed rn)' ten really c.: los!! friends and <lssocicltes. you can visit the district and see 
people out there 'md you can see th~ g.ravcstoncs of these ten people. My enemy truly was 
the Taliban. Even you ask a little boy in this district who these people who died and they 
will tell you it was Chamnn's friends or associates or people and the whole equipment of 
the district \.Vas (inaudibk) that wn~ my prnhlcm. 111at was Lhe reason I brought a lot of the 
equipment, a lot cement l)r mat~rial because our own village, oul' O\A.'Jl people, our own 
district \Vas destroyed, there W<\S n~1Lhing Jdl by R ussi<ws. I don't know how seJl 
(inaudible) house. Ever)·thing was destroyed bec<mse the Taliban invaded my house in the 
beginning; it is gone by the Talib~m. 'Y1y trm: enemy was and is the Taliban and Hezb-I­
Islami Gulbilhatldin (IIIG) not the notthcm allianc~. I was with them and I work with 
them. If I am a man or I have somcrhing in my heart and do something wrong, why would 
have brought my family to Kabul? My kids would stili be in Pakistan or Iran or other 
country. 1 will do tbe wrong thing irt w;mt. \Vhy \"'Oltldn't I bring my family to Kabul? 
The only thing l did \VM. h~lp them hl.!clluse Engineer Arif and Mr. Haji Shah Agah is 1he 
third person responsible in Lhis offke. the second or the third one. Haji always worked 
with me, sh~mlder by ~honlder, everything we clld together, every\vhere that we went we 
helped to new government or the lbbani govcmm~nt against the Taliban and the Hezb-I-
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Islami Gulbahaddin. That ls the whole thing I di<.l anc.l nothing else. I prove it to you 
becaut>t I was working for the governlllent. \Vhen me and Haji Shah Agah the third ranked 
person in the intelligence oflice and they sen\ us to see or bring the picture from Mazar, we 
took the picture and we j u~t formed it, we took the picture of the viHain and we brought it 
back to Kabul. r wc>rk w·ith the government and the interrogator showed me the picture 
here. lt \vas me and Il(tii Shah Agah that \VOu!d me~t everyday, every time we would go 
somewhere to report from the Taliban or Gulbudin Hek111atyar and also vve met with 
Mazbut (ph) the commander aod \\'t:: look the picture and the picture is here and the 
interrogator showed me, T saw the picture here. l never ever had joined any conference or 
any meeting with Taliban because even though I clid this story I was still the around the 
Taliban and if they capture me they will kill rne. Everywhere I go the Haji Shah Agah. 
every single day, every Lrip we wenl on, he was \.vith me. I was not allowed to go 
anywhere. 

Tribunal President: Does that conclude yom statement? 

Detainee: 1 have one more thing to say. 

Tribunal Pr~sident: Certainly. 

Detainee: I never ever joined anytbing with Gull:mdin or anybody. I never joined it and 1 
don:t know anything. It is true that J knew this person, this third or second by rank in the 
intclligcnc~ oflice h~ll I-hsji Shah Agah to go there and find information to get information 
about the Taliban or Hezb~Iwlslami G1.1lbahaddin to bring the government that information. 
That is the only thing I kno\.v othet"\visc I dt)n 't know nothing about anything. Even if we 
find out together the Hczb·l·lslami commander we ... vould go secretly to find information 
and bring the information back to the Kabul govemrnent. Haji Shah Agah is the second or 
third highest-ranking intelligence office in Kabul also did not aid in the intelligence. The 
whole thing I did was an order. Th~ word of my \Vltncss, you can ask them about me. My 
second witness is an Amcrtcan Yaquh (inaudible) of our district. Contact them and please 
tell them who arc the people in the district, who is burt~d there and also whose equipment, 
whose cement onh~ wood. or Lhe door, or the window. They are mine. They stole them 
from me. That is iL between the T~libiln and mys~lf. The Taliban is my true enemy. I 
don't know w·hy the Americans think I am against them or against the ne\V govenunent. 
We thank the government. I apprceimc thC'm. They rescued us from our criminal terrorist 
from Kabul. You know bow short we are <md hoYv long w·e are they w"ill cut your band, 
they will cut your kg, they are thief's. We thank the Americans for their help to throw out 
the terrorists. We hHvc p~ncc because oftlH~ i\m~ricans. Also, my three witnesses 
Hashmat Ahmed (ph) he ls the brot;l~r ofStanci (ph) who is the Prime Minister right now. 
That is his bmther. Also my later witne.ss is (inaudible) he is being detained and maybe he 
can come out and ddcncl me. Also the Defense Jl..·"linistcr of the new cabinet and Mr. 
Kar1.:ai the President and also Mr. Ha;:rat-Sebqatullah Mujadidi our fom1er president 
Those people it is e-asy lO call and contact and find and they are also American and Kabul. 
I hope you contact these people and <.~sk '1bouL me <.~nd my lile. I'm not against Mr. Karzai 
1he President. 1 am not against Am~rica; r th<mk America be:cau~e lhey rescued us from 
crimillills. The onl) thing is a bunch o[·'people or group of people they are the ones who 
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find a prohlent w·ith me because 1 was six months when they were at '"-ar between them 
and Hezb-I-Islarni, l wr~s traveling for six momhs with the lslami and that was the reason 
to tum me into America, that was the onl)' reaslm <md also they say Pashtu is a big problem 
in Kabul at that time. That was our onl)' wish Lhal V11h('!n we pray for at that time lhat 
someday we could get to peace and no more war. That was God's help that America came 
over to brill!;S peace to Afghanistan nnd put the criminals away and my hope and this wish. 
That was the only reason l brought my family and my little kids to Kabul to live in peace. 
rr you do something wrong. YOLl dl)ll't W<tnt w put y~)Ur kids out in hanns way. Especially 
because I love my kids, I dl)n't want to bring my kids and put them into this trouble and 
put them into the pr<Jblem and jn K:tbul I manng~d to do something wrong and break the 
law. Th~ meeting here is like it \vas \Vith Mustafa whe11 interrogated \Vith Mustafa because 
Mustafa said that what l put on him was a lie. This mome1lt that you need to bring you 
more clues then send me to Kaffor (ph) and he lold me as soon as possible he would send 
me home. That was to go home and live free l thi nk against somebody or so1nething a 
Panjshir or the No1thern Alliance Lh~y wanted more information. I think he was re­
arrested here and i~ bal:k in jaiL I'm in prison here and you't·e keeping me for no reason, 
I'm innol.:ent. J understand that you guys, /\nwricans arc very lawful people and work by 
th~ law. I need your help, kt me share my case and maybe I can live in peace with my 
kids. Th~rc is nothing ~lse to say. l Llumk you for your time and I'm sorry T talk a lot. 
Thank you again for giving me th~ Lime and for listtning to me. I took up a lot of lime. 

Tribunal President: At this time v·..-e might have ~orne questions for you. Wou]d you be 
willing to answer some qncstions th~t we (t.sk? 

Detainee: Yes, I'd he happy to. 

Tribunal President: [>crSLlnal Repr~:::cntati ve do )'l1Lt have any qnestions for the detainee? 

Personal Reprcscntativ~: Ye~ lvhl'um. 

Personal Re])rcsencativc Quescions 

Q. You mention~d previously to your other PR that the Minister oflnformation was the 
same for both Rahani and for Kur~ai . 

A. Not minisrry l think, lower than Mini~try, Head of'lntelligence so it's not Ministry. 

Q. So it's the lk1d oflnteJligencc. 
A. When I was out thetc at Kabul and cvcrytl1[ng was different information. A lot of 

power was cx~hang~d. 

Q. He was also with Rabani white you were with the Gulbahaddin? 
A. No at that riml! he was not popular or not that important because Masood controlled 

cvcryching. Aller v•rhen the T~liban lhrew him ollt and Gulbahaddin showed up into 
the picture. 
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Q. Do yo~1 belit:ve that this intelligence bo.d anything to do with your arrest and if so 
why? 

A. Yes i think he was a membt::r or former Prc~ident Rabani. Rabani and Gulbahaddjn 
were fighting together in the civil war that \vas the reason I was traveling for six 
months and that isn't the sweetest story it is a hordble one. Take a (inaudible) on 
that. Arif.,.vas the commander but not thl! high position he has now. 

Petsonal Representative: That's all the que~tions I have. 1 believe he answered all the 
ones in his statement. 

Tribunal President: Recorder do you have any questions for the detainee? 

Recorder: No Y!u'~m. 

Tribunal ?'-.·1em ber' s qnestions 

Q. Did you say you ,.,..ere a member of tllc HJG at some point for six months? 
A. Yes. l told you that before I was with Mujahidin Mohammed Nabi. He is not in 

prison now: he ha~ passed aw4ty. His SQn Oak,Lr (ph) Mohammed Nabi is a poor 
person in Katnd, Al'ghanistan. Thut is nwybe like lhe Vice Presjdent to Karzai. I 
stood with him and worked with him and sold with him and only because at that 
time the Russian (inaudible) President (inaudible) threw him out and I went to it 
because he told us no more \,·ar and nothing else and I went to Gulbudin 
Hekmatyar l()r <>ic-: months. \\-'hen l saw more closely his activity and 1 really just 
didn't like him, I disagreed with hitll, and f ldi. 

Q. Did you leave before Masood died? 
A. Yes that1s why Mnsood and Rabani \Vcrc on one side and Gulba.haddin was another 

side. Yes Masood wa.s alive. Yes> 1 did H l G and I worked with Masood for the 
last five years. 

Q. Actually right nov'"' J would like to ask tbe question to the Translator. I know you 
translate for ~l lol of' difl~rent p~opk; d<l you reel like you completely understand 
him? 

A. Ye~;_ ye:;, y~~ . 

Q. T jLlSl wanted to clarify that \Vith you. 1 was having a little bitoftrouble with 
names. Did he ~ay :\ .. 1ustafa \Vas the driver for American personnel? 

A. Yes, 1\·fustafs had t\VO jobs. One job it was dl'iving Americans around and also he 
had knowledge of computers and hl! worked in an office. Computers, maybe a 
linguist. Bec,wse he said lo the interrogators he1-e, righl in front of me, he said he 
worked at two p!,1ces. As a driver n nd he a!so worked on computers in an office. 

lJNCl ,ASSlrrr:.DI/FOUO 

lSN# 1021 
Enclosure (3) 
Page g of 14 

001675 



UNC LAS Sf FIED//FO UO 

Q. Okay. He \l.'antcd a Ehird job \0 be his partner, is that correct? 
A. Yes. He wanred a third job. Ire didn't even know what job he wanted. He wanted 

to get som~ money. A product. lkcaus~ he \Vamcd me he know Americans, I 
work with Americans, I \"iill make probli::ms with you and your business. He said if 
I didn't give him a share he would tnakc a big problem for me and he did it. 

Q. Again I have problems \Vith names. Who'~ tht! name of the person he was 
S\lpposcd to get u piclUre of? 

A. Mastgullph). This is the first Pakistani Mel be fought in Kashmir against India 
because I think he thought that was a clo!>e friend to Maso()d. I don't have any 
knowledge of him and I don't know him. The only reason I was there was because 
Masood told me w go there. l f you see my file hopefuJly you saw the picture of me 
and them and also the intelligence office. tl1c second or third ranked office ofH~ii 
Shah Agah, .;very"vhere 1 went, everything 1 did, he was with me, shoulder hy 
shouldt:r. He was the one to brag in rh~ beginning. If I did anything wrong why 
isn't Haji Shah Agah and (inaudible) not here, they arc still working for the 
intelligence office out there. I did everything under their controls, under their 
power. Why I an1 here, anything we did. we did against the Taliban. My personal 
enemy is the Taliban. They are worse and they arc real killers because they 
destroyed my Iik Anything I did !(w the government was help for the government, 
nothing against the government. 

Q. /\gain, i think it'~ maybe the sound in here. Did you say if you have seen my file? 
Can you d'tri !): th<lt we don't sec it yet? 

A. Please I hop<.' th<t1 you will see my fdc. Tll~rc is a picture in the file and I hope you 
will see my picture with the intelligence officer, sec \Vhat I do and what l did. 
Please r vv·ant to \Vrite and read and bl:! educated for benefit of a diploma. I did 
nothing wrong against the American or the coalition or the new government. I only 
have perslmal dispme with the Taliban bcc<tusc the Taliban is my only enemy. I 
think it is an injustice for no reason and in prison here. Plcao;;e read my file. I'm in 
trouble here and just send me back to KabuL I was starting a class out there and 
can read and write_ I wa<; beginning Lo l~arn some writing. Please again r want you 
to send me home Lo my kid.s. I did nothing. America is not my enemy and it never 
was my enemy. There v.·as an American prison in Kabul, Afghanistan otherwise I 
will not go w K<thul. Everything I did \WlS flgainst the Taliban. 

Q. The Litle Commander, where did he get the title Commander and when? 
A. At that time we reached Pakistan from AfghHnistan and lhey became sign of 

reporting. Y\)\l joined uneqt1al in the beginning. To statt with them or fight a war 
against the Ru~si(tnS and you would b~comc a commander right away. 

Q. Did yo~L JighL the Russians? 
A. Yes, yes 1 have fought the Ru~sians. ~vcrybody fought the Russians. Even 

animals fought the Russians. our women fought with Russians. The reason they 
came w de~troy us. they d~stroy our country. they destroy our family, and they 
destro)' Olll' home. Everybody was ngainst them. Kids, \Vomcn, everybody would 
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fight against tlu~m. After the Ta!iban came and shot my ten close friends that was it 
and I closed my whole chapter and forgot everything in command and 1 became a 
regular civilian after this incidenr. I stopped it. 

Q. So \Vhen you f()ught or even up to today you bad formal military training? 
A. No. Nobody does. There is no training or cclucat[on. 

Q. Pl'ior to the United States bombing Afghanistan \'~>'ere the Taliban in Pakistan? 
A. He has t~n hundred thow:Htnd or more than that, two hundred thousand people out 

there in Pakistan. \Ve found a lot ofTflliban there. We were trying by order of the 
Intelligence President Mllsharaf (inaudible). There was a lot ofTaliban in 
Pakistan. 

Q. We know th\:y ldl afler the bombing stmted, were they there before the bombing 
started? 

A. At that time before American~ c<tnte to Afghanistan there were two houses or they 
were two places. Half of the bouse was for Pakistan and the other in Afghanistan. 
When Americans c.amc and attacked them t)r foLtnd them they left. 

Q. \Vhcn you \Vcre w~uking for the intelligence chief and you were tracking down the 
Taliban m~mbers, did the Pakistani" sallow you to cross the boarder and come back 
and forth? 

A. Yes. Usually a lot l)f people they go in and out. A lot of people have passports. I 
jusl gave them lU)' passport and got in and got out. Then we wenl there before we 
were there Engineer Arif carried the visa before we went. 

Q. Official travel? 
A. Yes. \Vc had carri l!d a government pa~sport nnd we made sure that the stamp was 

on there but it was fi·om PaklsL4m Embussy and we went there officially. Also he 
did lhb thing for me and r didn't get want I \Vant and he turned against me and put 
me here. 

Q. As part oftht work lor the intelligence ~·hieftrying to track down the Taliban did 
he in fa~t g41ther Lhc informativn that is in the Summary? You know where it talks 
about him knowing the leadership, logislics. linance and things? As part of his 
work with the chief of intelligence did hl: knrn these things? 

A. 1\o. 1 don't knov ... · \Vho wrot~ this one aJtd how they got this one. I don't know any 
information t1f their finances, logistit:s nr anything. It \Vas only our job to find out 
who is who and \·vhere they live. We W('!nl to some maybe ten or twenty or hundred 
differe1tt hou!-ie a~;king v~ry resp~ctfhlly \vho is here? Whether he is a member of 
the Taliban or not? Onl>· per~Qnal inl(mn<ltton. T could not ask loudly, if they 
found me I wa.'> their enemy, lhey ~ould lind me and kill me. 
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Q. That was my next question. l would think chat would be dangerous? 
A. Yes. We were very careful, v~ry sct.:retly we would ask the people where they are. 

If th~y found ntt: asking they would kill me too. 

Q. Just one la~t question and a clarification. l-Ie said he had a contract with the 
A1nericuns to mov~ cquipmcnL from Hea1t, I believe to Kabul. How much \vas that 
contract for? Oocs he remember th~ value? 

A. The contl'act was only for pt:l"'!;Onal people; I found for them and they paid them 
five dollars per day to do it. Also when the pick-up truck •.vas needed they paid me 
a hundred dollars a day for that. l was looking for a rental car, to find a company 
and an Amo.!l'ican . .tvlr. Yaqub, be W•l~ the linguist, and he told me ho\v many cars 
they needed today orthis week; Lhey need ti:n, Lwenly, Ii"oWld the car and the 
people with 1ny pick-up truck. The reason [sent my pick·up to the people was 
becaui)~ the way f"l·om I Ierat to Kabul if any cat· got stopped or damaged or 
anything we \'v'atched very closely for the equipment or anything wrong with the 
tn1ck not lost or stolen hy people. The pick-up trnck is easily robbed because all of 
the equipment is sitting on top or the truck. The American group was not Islam and 
also the lcadl;!r or the group (inaudible). Ask the American if I did one thing wrong 
or anything wrong. I am so lnnoccm then, 1 will prove my innocence. (Inaudible). 

Q. He \Vas in Kabul? 
A. He w'ts in Kabul, y~s. 

Q. I just want~d to ask about you capttll'<' again \Yhen you were arrested. You said it 
was because you \\'o.!l'C falscl y accu~cd of stealing a computer, is that correct? 

A. Mustafa was working for the American<;. I-h~ was the one \vho stole the computer. 
He disappeared for three or four months. AiiL~r four months Enginecrllllasked 
me !o his of'Jice. He shov.·e<.l me a pir..:tme oi'T\.·fu~tafa. He asked if I knew this guy. 
I ~aid yes it is Mustaf~1. They asked if I asked him for something. I said no that I 
only asked for the damage from the accident with my car. lie thought that that was 
the problem. That l\·1ustala p~lt som~ r~~r in ~omconc: he i!> the one who stole the 
computer. That W<t'> the b(;!ginning of thi! pwbl~ms lbr me from there because l \\-"RS 

innoc~nt 'm<l h~ was the one whole stole the comput~r. Mu~tafa accused me to the 
Americans that 1 did it. Engineer- told me you asked Mustafa tor something 
and I suid no. I lost Mustafa; 1 \Vas lnoking for Mustafa because he promised me he 
\Vould pay the damage he did to my car. That was the beginning there and 
Engincc.- A.ri C put me Ollt there anr.i p! 1t rne under arrest. Then after six months he 
kept me then;' Hnd sent me aft..:r six d<!ys to Ragram. When I was first interrogated, 
I asked to please bring Mustafa herl! so we can talk face to face about what the real 
story is. \Vhen he brought Mustafa. he didn't talk, he did not say a word. He just 
kept his mouth shut bl:cause he was gLiihy; b~ did the whole thing and m~the 
whole story. Wh~n we came here and I told the story to the intcrrogato.._and 
the interrogator told me h·1mta!a wn::> ltct·c. l-k brought Mustafa to my face and 
.l\·1ustaf.'l I asked him for my forgivcJtcs~ becaus~ Mtlstafa says 1 was lying and I 
made up the \vhok thing. The interrogator told him why did you bring this 
problem to this pct·son and hring hitn b~re for no reason. 
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Q. Did they give him any other reason bes1de~ Lhe computer for arresting him? 
A. 1 don't knov.·_ I !->LiH don't know what else he has stolen but he says here in Cuba, 

that he !>tole Lhe computer and some other things. He said the reason that he gave 
Americans my name was because I thought his work with the Karzai government; I 
knew America would n~1t arrest him. He wjlJ be fi·ee and I will be free because of 
the person I was with, Lhey would kt me go. I still don1t know what else he has 
stolen or V1-'haL ~lse he did but he admitted that he stole the computer and did the 
wrong thing by accusing him. l think the whok dispute began from the top of 
intelligence offic~'. 1 don't knnw what they told them about me. 

Q. You may not know this, b\Lt d~) you knovv· jf Mustaf~l. stole the computer because it 
was a comptner or becau;;e of data that was on the computer? 

A. I really don't know what he did Sir. I don' t have any information. I only heard 
from Mustafa here that he admitted in front \1f the interrogator that he stole the 
computer. 

Tribunal President's quest ions 

Q. I as~umr;: thm y0\..1're a native of Afghanistan? 
A. Yes. 1 am Afghan. My province is Lowgar and my '\?illagc or district is Hazara 

(ph), my home is Kabul and my aiS(l little kid~ are in Kabul. ·The reason f brought 
my kids to KabtLI is for pene~ Hml to ~end m>' kids to schooL 

Q. \Vhat languages do you speak? 
A. Pashtu. 

Q. The time you sp~!nt in Pakistan. hel'e I' U show my ignorance, did they speak Pashtu 
as well? 

A. Yes. The ~m~a I was in was a refugL·~ camp and each camp was from 2,000 to 5,000 
homes. They ali SJX3k J>ashHL We don· t have contact with the outside of Pakistan 
with other people. 

Q. Okay) so v•:hcre did you set your business tlp Clt? Was it in a. refugee camp? 
A. No. My bllsiness 'vvas in the official chy in tl1c market. A lot of Afghans were 

thel'e too. Also only Afghans came[() my stor~ to buy material for clothes. All the 
marke1 \l,'as Afghan peopl~ and also all of my customer~ were Afghan. 

Q. It was outsid~;: tht! rc.-:fuge~ camp that yoll set up your business in Peshav.·ar? 
A. Yes all I 'vc done in the office is do business. T do that outside of the compound in 

the city d P~;;shav.''tr. 

Q. I tlndersLo<>tl you Lo say th~1t originally that Pakistan didn1t want to allow you into 
the country nnd tlHit's why yoll kind of hid for a while. 
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A. The firsltime they did not let me in. The .second lime I walked from Afghanistan 
fl·om the l\·1azar-c~Sharifby loot to tbl.! board~r and sneaked in. 

Q. When you sel up your business, did they not require that you have some sort of a 
license or something to do that? 

A. No. All Afghans 'vork withont permit, v.·ith~)utlic.:enses or anything. I only rented 
from the ovvner a:1d just paid hinJ n1oney, that's all. 

Q. for your work wiLh the intelligence d..:pm·tment did you receive any pay for that? 
A. Yes. They also g<we us some extra money ~rvh.::n we went to travel. (Inaudible). 

Q. So they gave you a salary a.<> well as plenty to cover the expenses for your travel? 
A. No, not that much money. Only 1hat 0xactly. Decausc it was normal ifl once a 

month or every nvo months and the re~a of the week I did my own thing so I paid 
myself. 

Q. You indicated Ch<Jtthe per~on you took the photo with, you really didn't know that 
individuaL How were you able to get dose to people you didn't even know? 

A. Y cs. I didn · \ know him but because he was a fr iend of Alunad Shah Masood he 
sent us lher~ with his message and he got closer to us because he was a friend of 
Ahmad Shah Masood. Also it is our culture that if you go somewhere or to visit 
someone right away they are friends \vi lh you. Tht:y ask you if you want tea or lo 
relax and to comt: 1o their house in the city. At that time we introduced ourselves 
without that person and we ta!ked with him and he became comfortable with 
including us. A1lcr the visit he askt:d l iS if w~ conld walk around to see some 
places. ft's not that bu!;y; in his CO\.Illtry people wa!l< around everywhere. We went 
to some nice area, like touristy areil. and that time we took a picture and I saved it. 

Q. I thought you said that once the Tali ban was out of power that there were actually 
hvo lhu;tion~. Kur:r.ai and another group. 

A. When the T<~liban showed up the fonncr president of the Taliban captured the 
power from bim. He became the Vice President again and took over the pow·er. 
The defense minister fahccm is Panjshiri from there. Foreign minister is also from 
his country, from his group. Tbe Int.:-rior ministet· is also from his group, is also 
Panjshiri. The whole power in Kabul w~1s in th~ir hands. A Her a while Karzai 
ruled by him::;elf. alone and b~c,nne our presid~nt without power. From the top to 
the little soldiers Lhcy are all Pnnjshiri, 11l1 pnv. .. er was in their hands. Now Mr. 
Raheem Vardak nr other that comes i:1to pO\Yer thl'1t will be very ideal for Mr. 
Karzai. 

Q. Just S() I um.lcrsland. did you back Panjshiri in that element or did you back K.arzai? 
A. N(). T bcl<.:ked Karzai. Karzai 1-vas my own brother Pashtun. I hope he has all of the 

control of the collntry because the mhcl' Pashtun \\o'arlords were fighting. All the 
other Pashtuns backed Karzai. 

TribW1al President: I .,.vould like to thank you for participating in this Tribunal today. 
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Detainee: Thank you. Again I thank you foJ" tbe time you give to me and thank you for the 
time you listened to me and 1 hope Ood willing you release me. 

Tribunal President: At thi~ time i.s there anything that you would like to share with us? 

Detainee: 1 think that thi~ time here is inhumane and it is not right for justi,e. Please help 
me and make a decision on the true cviclcnce. I a.~ked you for so many names. I hope that 
you use that information otherwise if yt)U go to the district that whole structure, and that 
whole picture of the distrkl, they will tell you about me and l \Vas an enemy ofTaliban. I · 
would never ever Sl.<trt a war against the Americans. There is nothing else about me. If 
you go to the district the people will tell you my whok story. Pashtun culture is the most 
hard~shaped, really. really bad thing or bad nan1e to your trib~ or your family when 
somt:one steals your hotrse property or anything. The second thing was really hard l 
would never forget that i~Omeone killed yom fi:lmily and they never returned the body of 
that person. I think that I mn just here for pcrson3lrcasons; l still don•t think that I am an 
American prisoner hecau~~ I don't have any disagreements with Americans and I never 
fought any Arn~ricans. I think that lam de~ain~d to help the g~wernmenl against the 
Taliban; I didn't faH them. I did everything against the TaJiban, very secretly. A lot of 
dangerous thing~ happened to me, I did it tn help the government and not against the 
govcmm~nt. 

Tile Tribunal Presithmt confirmed with tire Pel'sonnJ Represefftative that lte had further 
evidence amf tlmt tlw Def(llnee had no previoa.c;/y approved wit11esses to pre.fent to the 
Tribum1l. 

Tile Tribun{l{ Pres idem explain eel the rem((inder ()j tile Tribunal process to the Detainee 
and adjoumed tile open .tes.c:io11. 

AIJTHF.NTICATIOI\i 

I certify the m~terial conwined in this transl!ript is a true and accurate summary of the 
testimony given during th~~ proceedings. 
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Summariled Dct:.lincc Sworo Statement 

Tile Tribunal President read tile Hearing Instructions to the Detainee and confirmed that the 
Detainee understood and had no questions. 

Detainee: 1 don •t have any questions. It's good that the Tribunal is here and is looking through 
my file to decide why I've been here for two or three and half years. It's good that you are doing 
this. 

Tribunal President: Okay. 

The Persorml Representative presented tlte Dtt(liJtee Election Form (Exhibit D-A) to the 
Tribunal. 

Tlte Recorder presented the Unclassified Summary of Evidence (Exhibit R-1) to the Tribunal. 

The Recllrder presented Exhibits R -2 and R-3 int(1 evidem:e. 

Detainee: These are the accusations that the government gave him (the Recorder) on me. 

Tile Recorder gave a brief del·cription of the contents of the Unclassified Summary of 
Evidence (Exhibit R-1). 

Tile Recorder conjirmerl that he /tad no further um:lu~sifietl evitlence or witnesses a11d 
requested a closed Tribunal se.ui<)n to present clas~·ifietl ev.idence. 

Tribunal President: Juma Din, l understand from referring to the Detainee Election Form, that 
you requested a v.itness for this hearing, Mohammed Rasol, is that correct? 

Detainee: Yes that is. lie is my uncle. I was going to tell my Personal Representative, that I 'd 
need my father and brothers and other people in the tribe as witness~ I C~)u)d give him their 
names and he said that we don't need all of these people. So I gave him this person as my 
witness. 

Tribunal President: I understand. I requested that the United States government contact the 
Afghanistan goverruncnt on or about 28 October 2004. This was about a month ago. As of 
today, the date of this hearing, we have not received any response from the Afghanistan 
government. Without lhe cooperation of the Afghanistan government we arc unable to contact 
your witness and as president I make the ruling that the witness is not reasonably available for 
this hearing. 

Detainee: I did request and ifhe is not reasonably available, it depends on the Tribunal. I'm here 
to answer all the accusations. If they arc true or un1ruc and I will speak with the oath or without 
However you like is fine with me. 
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Tribunal President: Very well, we arc about to proceed lo that portion ofthe Tribunal at this 
time. Juma Din, you may now present any evidence you may have to the TribunaL Your 
Personal Representative may assist you if you \Vish. 

Detainee: Yes. 

Trihunal President ( also understand that you would like to make your statement under oath. Is 
that correct? 

Detainee: Anyway that the Tribunal wants me to do, 1 will be happy to do it. 

Tribunal President: This is your choice and we'll honor that request and decision by asking the 
Recorder to administer the appropriate oath at this time. 

Translator: Can I ~xplain to him that he will repeat after me now? 

Tribunal President: Thaf s part of the instruclions and r would ask that. .. 

Detainee: You can read me each question and I can swear on each that it is correct or incorrect 
or I can just do the oath. 

Tribunal President: Our procedure is that you will take one oath and then you can address all the 
accusations later. Recorder, pl~a~e present the entire oath and instructions to the translator and 
let him administer that to the Detainee please. 

Detainee: In part of the Quran, you start 'With the name of Goo a~ the Merciful and 
compassionate. if the government has any evidence on my accusations, they can provide that and 
lhen I can answer for each as to whether or not I did it or not. I will tell you the truth under the 
oath for each question. 1 guarantee 100% that it will be the truth and all truth. If you have any 
witnesses bring them here and if he s\vcars in front of me that I have done the lhings in the 
accusations, he can do it in front of me so I can see it. 

Tribunal President: I understand. Recorder, please read the oath. 

Tlte Det(linee is given tile Muslim. 

Detainee: I will tell you the truth and r won't lie in front ofthe Tribunal. 

Tribunal President: Juma Din, you may proceed with your statement to the Tribunal with the 
assistance ofyour Personal Repre~entative. 

3.1. The Detainee reporledly ·was a main advisor to a Hezh-e-Jslami Oulbuddin (HJGj Leader. 

3.2. IIJU is a designated terrorist group with long-established link.o; to Usama Bin Laden. 
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Detainee: (Referring to the first two allegations) I am telling you, with the swearing of God, one 
more time that 1 never was a member of the Hezb-e-Islami Gulbuddjn, l hav-e never seen Usarna 
Bin Laden 1n my life. I have never met with Hezb-e-Islami Gullbuddin in my life and have 
never been a member of their party. I've never been a member of that organization. I have 
never been an advisor or any post in that organization. That is the truth. I have never actually 
been in any coordination with that organization. If the goverrunent has any evidence that shows 
that 1 was a member or have any link with that organization. please show it to the Tribunal in 
front of me. I want to sec it if they do have any evidence that I was a member of the 1slami 
Gulbuddin. 

Personal Representative: The next four (accusations) talk about your brother in law being linked 
withal Qaida. 

3. 3 Detainee is associated with anal Qaida facilitator. 

3.4. The Detainee lived in the same hou~e with his brother in lm-v, ·who is the al Qaidafacilitator. 

3.5. The Detainee used a vehicle owned by the al Qaidafacilitator. 

3.6. The Detainee wa~ captured at the suspected a/ Qaida sqfehouse in Peshawar, Paki.~tan. 

Detainee: As for al Qaida, 1 \vill explain more. I will tell you that he is my brother in law. But, 
I will swear that l did not know that he had any relation with a! Qaida. I don't have any 
knowledge of him being a member of al Qaida. 1 >ve ncv~r actually talked to him on this. 1 have 
never been a member of al Qaida. ls my having a relationship with him a crime? He is my 
brother in law so \VC do have a relationship. The only relations that we have, is that he is my 
brother in la\v and r cannot say that he is not. 1f I did anything with him as a bn.)ther in law, I'm 
sure that I'm not VI-Tong under any law because we are relatives. Whatever he did, I don't know 
anything about it. Did you think that I am a criminal because of my relationship with my brother 
in law? That was a question. Do you think that l arn a criminal for having relations with my 
brother in law? 

Tribunal President: This hearing is for you to provide information to us. All we know is what 
you know. We have not received anything in your file. As we promised, we Vvill review all the 
inlonnation and make a determination if you are properly classified as an Enemy Combatant. 

Detainee: As for the car and the house. He is my brother in law and irs his car and the house 
was my sister's house. So yes. I did those too because we are relatives and whatever we did 
together was because of my sister. I was living with them in their house because I cannot pay for 
my rent. J didn't have money to support myself. I was driving their car. She asked me to do it 
because ~he has kids and her kids are my kids. She is my sister so I was doing that to make 
money and support our family. 

Personal Representative: You also tt1Id me the last time we talked that you only spent a couple 
of months at this house. 
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Detainee: Yes, I stayed there for only three months. I just moved there for three months and that 
was it. 

3. 7. The Detainee was arrested with four counte1:{eit 100 USD hills. 

Detainee: As for counterfeit dollar biJls, I can swear that l did not have a single dollar with me. 
I was a poor person. I was getting money (inaudible). I did not have a single dollar with me so I 
d~)n't know anything about those four bills. I don't know where they came from. I don>t know 
why they arc saying that they captured those bills with me. I have no information about it. 

As for kccp1ng relations \vi.th my brother in law, 1 did that because of my religion. In religion we 
arc relatives because he is married to my sister. As for culture, we du keep relations with our 
relatives and he is my brother in law. So, everything that I did with him, it \vas for those reasons 
because we are relatives. Whatever he did separately, I didn't know. They kept me here for two 
and a half years because of what my brother in law did. I have no knowledge of it. Pve never 
been a member of any organizatious or group, rather it's Hczb-c-lslami Gulbuddin oral Qaida or 
any other group. If the government has any evidence that it can show 1n any way that I was 
actually a member of some group or d1d something with an)" group, I want to se~ that. But, I 
guarantee that they do not have any such ~vidence, because I never did it. Ifi never did it and 
just because of my brother in law, I want the Tribunal to look at the evidence and when you 
make your decision please don't punish me for what my brother did. Just look at what I have 
done. 

Personal Representative: That was the end of the evidence. 

Tribunal President: J uma Din, does that conclude your statement? 

Detainee: Yes. 

Tribunal President: Personal Representative, do you have any questions for the Detainee? 

Personal Representative: No sir. 

Tribunal President: Recorder, do you have any questions for Detainee? 

Recorder: 1\o sir. 

Tribunal President: Does the board have any questions for the Detainee? 

Tribunal member's questions 

Q. If your uncle were able to come what would he tell us? 

A. He can tell you that I am the poorest person in the area and that I make just enough 
money for daily life. He can tell you ifl've been in a fight with anyone and that r>ve 
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never been a member of any group or organization. People in the area know about me. 
Not the U.S. govenunent, they just know what the people told them. 

Personal Representative: Also, I have in my notes that your uncle would say that not even he 
knew your brother in law was part of al Qaida. 

Detainee: Yes, he can testify to that too. That we did not know about what our brother in law 
did or that he had relations with any organizations. He could come and testify, like me, that 1 
never knew an::r1hing about that either. Not even my uncle. If you go to my village and ask any 
person in the village or any person in my trjbc, about Juma Din what kind of person he is. TI1ey 
all will testify that he is the poorest person and thal he never did anything \'vTong and that he is a 
straightfol'VI-'ard person. Even in the whole COWltry if you go and look at any evidence if any one 
person said that whether I was a member or I have relations with any group or organization. If 
you have evidence that any person said that then yes I will accept whatever the Tribunal's 
decision is. 

Tribunal Member's guestions continued 

Q. Number six (The Detainee was captured at lhe suspected al Qaida safohouse in 
Peshm11ar, Pakistan) states that your sjster's house was a safehouse. Did you ever sec 
any vh;itors while you were there? 

A. I swear to God that I am telling the truth that she went to this house a month 
before 1 went and then I spent three months. We owned th1s house for a iolal of four 
months. rn that house, nobody else stayed there either from any group or any other 
person. It was just us in that house. 

Q. Your brother in law, do you know what work he did and did you ever see him with his 
occupation? 

A. I don't have any knowledge of what he was doing. I was living separately and my sister 
was in a separate house and we w·ere both paying rent so she asked why I was paying rent 
separate, just come and live with us. You can drive o"ur car and make money. This way 
you can give me some money to support my kids and my family also. So that's what I 
did. I moved there and lived with her and I was using the car as a taxi to make some 
money and provide support to her. So, I have no kilO\'Idedge of what my brother in law 
was dojng. He never supported me. He \\>-as just staying home. I don' know why they 
captured me because of him. 

Q. Was the brother in law staying home too or was he out during the day? 

A I'm sure that he was home hnt I was leaving the house in the early morning with the taxi 
and came home in the evening time. When r left in the morning, he was home and in the 
evening when I returned he was stm at home. I don't know if during the daytime he went 
anywhere. 
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Q. You said that you didn•t have a single dollar \\oith you when you captured. I want to 
know whether )'OU ever saw cmmterfcit hundred dollar bills ju.<~t around the house? 

A. No, l never seen them. No counterfeit or real money in my house. Those are not mine 
and 1 don't have knowledge where lhey came from. 

Q. When did your sister get manied to your brother in law? 

A. Pvc been here for two years and it was before 1 got captured, so around three and half 
years ago. I don't know the exact date because w·e don't write the dates back home but it 
was around this three year period. 

Q. Did you know or meet your brother in law at the wedding or after? 

A. It was my luck that I met him and started living w·ith hirn. Relore, l had never met hinl 
and I don't know \Vhat he was doing or where he was. 

Q. Is your brother in law from Pakistan? 

A. No. 

Q. So: your .~ister and brother in law moved from Afghanistan to Pakistan? 

A. The marriage was held in Pakistan. They were living in Pakistan for a long time. They 
---------- wer~akistan not in Afghanistan. 

l:f\ 

Q. I would like to know more aboul the circumstances of your arrest. Did they come to your 
house? Did they get you in your car? I'd like to know a little bit more Rbout your 
circumstances of arrest if you could explain. 

A. I was sleeping in my house with rny family, with nty kids, and then I ht:ard a knock at the 
door around midnight or maybe two o'clock, I didn't look at the clock. I opened the door 
and they jusl handcuffed me and put me in the jail in Pakistan and I was there for four 
months. Then from there they brought me to Bagram) Afghanistan and from Bagram 
they brought me here. I didn't know the whole time, why they captured me or why 
they've been holding me. 

Tribunal President: (To the Tribunal Panel) Any follow up questions? 

Detainee: You can ask me any questions no\v or if anyone has a question after, you can bring me 
anytime, I won't mind. 

Tribunal President: Okay. 
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Detainee: All the time I've spent in a jail~ the last two and half years, I do not have any bad 
feelings agajnst anyone like the United States or any person. I think it was my luck. It was 
everything from the God and he probably will right my life. 

Tribunal Member's questions continued 

Q. Did your brother in law get arrested at the same time you did? 

A. 1 don't know. l never see him. Nobody got arrested with me in that house. It was just 
me. 

Q. Was it a Pakistani who arrested you or somebody else? 

A. It was Pakistani government. 

Tribunal President: J uma Din, do you have any other evidence to present to this Tribunal? 

Detainee: No, I'm here and you ask me any questions about my evidence that I can tell you but 
other than that I have nothing else to say. If you think about that I have lied in speech here today 
or you have doubt about it you can go to my country and I'm living in Luniston (ph) in 
Afghanistan: which i.~ far on the border and it's hard to get into it. 

The Tribunal President collfirmed that the Personal Representative had no further evidence to 
pre~·ent and tltat tlte Detainu /tad no previously approved witnesses to present to the Tribunal 
a11d closed tlle open sessi(m. 

The Tribunal President began explaining tile remainder of tire Tribunal process to the 
Detainee. Whett informed that if he was determiucd to be a Non-Eilemy Combatant by the 
Trib11nal tllat arrangement~· will be made to retum him to his lwme of record, the Detaiuee 
made tlu following statement 

Detainee: That's good. Ifthey do, then send me home. The Enemy Combatants should he 
people that fight against the United States and did hann to the U.S. or it's allies, not anybod)' 
el~e. 

Tile Tribunal Pre5·ide11t continued to explain the remainder of the Tribunal process to the 
Detainee and adjourned the open session. 

AUTHENTICATION 

I ce1tify the material contained in this transcript is a true and accurate summary of the testimony . . 

Tribunal President 
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